
KDO	MŮŽE	VEJÍT	DO	NOVÉHO	JERUZALÉMA?	
(Krnov,	11.12.2022)	

	
I.čtení:	Žalm	24	
II.čtení:	Zjevení	Janovo	21,23-27	

	
Milé sestry, milí bratři, vy, kdo jste byli na bohoslužbách minulou neděli, si teď možná říkáte, že 

jsem omylem otevřel kázání z minulého týdne; anebo že vám ten text chci obzvlášť otloukat o 
hlavu, když vytahuju úplně stejné věci. 

Nebojte se, ani první ani druhá možnost nejsou pravdivé. Nemám v úmyslu opakovat, co jsem už 
řekl minulý týden. Ale rád bych na to navázal, rád bych k tomu dodal něco, co minulý týden 
nezaznělo. 

Proč se tedy vracím k tomu, co jsme slyšeli už před týdnem? 
Přišel za mnou totiž jeden vzorně pozorný bratr, a řekl mi přibližně toto: „To nové město Boží 

vypadá opravdu krásně – celé zlaté, světlé, zdravé... a prázdné! Kdo tam vlastně bude? Pro koho je 
nový Jeruzalém budován? Kdo se tam vlastně dostane, když tam nesmějí žádní zbabělci, nevěrní, 
nečistí, vrahové, cizoložníci, zaklínači, modláři, a dokonce všichni lháři! Tak to aspoň Písmo svaté 
říká jedním dechem s popisem, jak nádherné bude to město. A je snad na světě někdo, kdo by 
nepatřil do některé z těchto kategorií? Zvlášť jestli podle Kázání na hoře budeme brát, že už ten, 
kdo se hněvá na svého bližního, jako by ho zabil...“ 

Je jasné, že onen bratr měl pravdu. 
Jan nám uspořádal velmi podrobnou virtuální exkurzi do tohoto Božího nového města, popsal 

každé zákoutí, vyjmenoval všechna pozitiva. Podle jeho vyprávění to vypadá ideálně, lákavě a 
přitažlivě... ale poněkud nedostupně. Kdo by se tam mohl dostat? 

Dobře, vraždu asi nemá na svědomí nikdo z nás. Ale zbabělost? Kdo z nás se nikdy nezachoval 
jako strašpytel? Nikdo z nás asi pravidelně nemodlaří. Ale kdo z nás nikdy nezalhal? 

Pokud tady někdo takový je, pak s velikou úctou smekám před jeho (nebo její) svatostí a oficiálně 
ho (nebo ji) tímto uvolňuji z povinnosti chodit do kostela, protože už tady asi nic dalšího nemůže 
přidat ke své dokonalosti a vůbec nic nebrání jeho (jejímu) přenesení do blaženosti věčného 
Jeruzaléma. 

Jinak na tom ovšem jsme, pokud se vnitřně ztotožňujeme s farizeji z osmé kapitoly Janova 
evangelia: Ti přivedli k Ježíšovi ženu nevěrnici, aby ji odsoudil. Když jim Pán řekl, ať hází 
kamením, kdo je sám bez hříchu, tiše a schlíple se odplížili pryč, protože věděli, že neobstojí ani 
před soudem vlastního svědomí, natožpak před dokonalým a neomylným soudem Božím. 

Jestli se tedy cítíme takto a stojíme před tím nepřekonatelným kopcem Božích kritérií pro vstup do 
Království nebeského, ptáme se: „Máme nějakou naději???“ 

Je nějaká šance, aby do toho dokonalého, skvostného, čistého a neposkvrněného obrazu mohlo 
vstoupit něco tak upatlaného a umolousaného, jako jsem já? 

Co si má počít člověk, který si dobře uvědomuje, že do přítomnosti svatého a čistého Boha 
nemůže jen tak vstoupit člověk neočištěné mysli a hříšného srdce? 

Tak to prožil například prorok Izajáš – jeden z největších zvěstovatelů Boží věrnosti a lásky ve 
Starém Zákoně. Ten, když měl vidění Boží slávy, zděsil se: „Běda mi, jsem ztracen. Jsem člověk 
nečistých rtů a mezi lidem nečistých rtů bydlím, a spatřil jsem na vlastní oči Krále, Hospodina 
zástupů.“ 

V tom žalmu, který jsme četli, to autor říká docela jasně: „Kdo může vystoupit na horu 
Hospodinovu?“ Jako když stojí horolezec před nepřekonatelnou skalní stěnou, probírá se svými 
lany a skobami a uvědomuje si vlastní slabost, nedotrénovanost, technické nedostatky. Kdo tam 
dokáže vylézt?  

Jen ten, kdo má čisté ruce a ryzí srdce? Kdo nezaprodá duši marnosti a modlám a kdo nemá na 
jazyku faleš? Kdo se vejde do těchto kritérií? 



Kdyby Boží Slovo zůstalo jen u nastavení těchto mantinelů a bariér, asi bychom se museli utopit 
v naprosté beznaději a depresi. A Izajáše by musel pohltit ohnivý sloup. 

 
Naštěstí nám ovšem Písmo nabízí mnohem víc – přináší nám dobrou zprávu, evangelium. 
Bůh, ten svatý a čistý, ten dokonalý a bezchybný nečeká, až se vyškrábeme do nebetyčných výšin, 

nečeká, až se dopracujeme bezhříšnosti. Bůh nečeká, až přelezeme všechny bariéry, které nám brání 
v přístupu k Němu. Bůh naopak přichází mezi nás, stává se člověkem a bere na sebe to všechno, co 
nás stahuje ke dnu. 

Na vlastním těle Ježíš zakusil bolest naší špatnosti, naše hříchy vzal – On bezhříšný – na sebe, aby 
nám mohly být odpuštěny. Díky Ježíši jsme očištění. 

Podobně jako Izajáš – v jeho vidění k němu přiletěl serafín a místo ohně spalujícího se jen žhavým 
uhlíkem dotkl jeho úst a tím ho symbolicky očistil a posvětil ke službě Bohu. 

Ježíš je tím Božím uhlíkem, který očišťuje naše duše i těla a připravuje nás pro nebeské občanství. 
 
Ta dobrá Boží zpráva tedy zní: „Ano, je pravda, že jsi nedokonalý a máš na svém kontě mnoho 

vin. Je pravda, že z vlastní síly nemáš naději kvalifikovat se pro Boží Království. Ale právě pro 
Tebe přinesl Pán Ježíš Boží odpuštění, očištění od hříchu, ať je jakýkoli. Ne naše dokonalost, ale 
Boží láska nás připraví pro vstup do nebeského Jeruzaléma.“ 

Ta laťka je stále stejně vysoko – nevstoupí tam cizoložníci, modláři, lháři a rouhači, atd., ale i 
takoví – pokud si uvědomí vážnost svých vin a litují toho, co provedli – mohou být přes laťku 
přeneseni v Kristově náruči. 

Písmo to vyjadřuje obrazem očištění Kristovou krví – tou krví, která byla prolita za nás na kříži. 
Ježíš jako oběť za naše hříchy dává nám potřebnou kvalifikaci – v Pánu Ježíši už lhář není lhářem, 
cizoložník je očištěn od své viny, a dokonce ani ten vrah není bez šance a může dostat nový život 
v Boží blízkosti. 

Už v Písmu máme mnoho takových příkladů. Nejmarkantnější je třeba apoštol Pavel, který sám o 
sobě napsal (I.Tm 1,12-16): „Děkuji našemu Pánu, který mi dal sílu, Kristu Ježíši, že mě uznal za 
spolehlivého a určil ke své službě, ačkoli jsem byl předtím rouhač, pronásledovatel a násilník. A 
přece jsem došel slitování, protože jsem ve své nevěře nevěděl, co dělám. A milost našeho Pána se 
nadmíru rozhojnila a s ní víra i láska v Kristu Ježíši. Věrohodné je to slovo a zaslouží si plného 
přijetí: Kristus Ježíš přišel na svět, aby zachránil hříšníky. Já k nim patřím na prvním místě, avšak 
došel jsem slitování, aby Ježíš Kristus právě na mně ukázal všechnu svou shovívavost jako příklad 
pro ty, kteří v něho uvěří, a tak dosáhnou věčného života.“ 

Ano, Pavel měl na rukou krev křesťanů, které pronásledoval, rouhal se Bohu tím, co dělal. Ale 
přesto dostal novou šanci a stal se hlasatelem Božího odpuštění. 

V teologii se tomu říká účinná lítost – tedy že pochopil závažnost svých hříchů, vyznal je před 
Bohem a prosil o odpuštění. Celým svým životním dílem pak dosvědčil, že odpuštění skutečně 
dostal... 

Takže, abychom se dostali k závěru: stále platí, že do nebeského Jeruzaléma nepronikne žádná 
lidská špatnost, žádný lidský hřích. Ale to neznamená, že se tam nedostane nikdo z lidí. Ten 
zmíněný Pavel v I. Korintským 3 krásným přirovnáním demonstruje, jak by to mohlo fungovat: 
stavíme na základě, který nám byl dán (na základech svého života, který jsme dostali od Pána Boha) 
– a jestli na něm stavíme ze zlata a drahého kamení nebo z trávy a slámy, to už se ukáže při zkoušce 
ohněm. Co bylo nepořádné, odpálí se, a zůstane jen to, co má hodnotu věčnou. 

Já si to představuju jako nějaký filtr nebo sítko, přes které budeme propasírováni do nového 
Jeruzaléma. A všechno, co v nás bylo špatné zůstane na filtru, zatímco my, očištění a protříbení, 
spolu s ostatními sestrami a bratry zalidníme to zlaté město Boží. 

 
Pane Ježíši, dokonalý a bezhříšný, chválíme Tě za odpuštění našich vin a za to, že nás očišťuješ a 

připravuješ pro svoji věčnost, pro svoje nebeské Město. 
AMEN! 


